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We wtorek 12 marca 2024 roku w wieku 92 lat zmarÅ‚ Leszek StrzaÅ‚kowski. Wielka postaÄ‡
paÅ„stwowej hodowli koni oraz wyÅ›cigów konnych w Polsce. Jego szczegóÅ‚owy Å¼yciorys
moÅ¼na znaleÅºÄ‡ na portalu &bdquo;Legendy Polskiego JeÅºdziectwa&rdquo; prowadzonym
przez Artura Bobera. SÄ… tam teÅ¼ artykuÅ‚y dokumentujÄ…ce dokonania Pana Leszka jako
hodowcy koni peÅ‚nej krwi angielskiej. Ja pozwolÄ™ sobie podzieliÄ‡ siÄ™ z PaÅ„stwem moimi
wraÅ¼eniami sprzed lat, kiedy miaÅ‚em do czynienia z panem StrzaÅ‚kowskim.

Tak siÄ™ zÅ‚oÅ¼yÅ‚o, Å¼e jako kilkunastoletni chÅ‚opak po raz pierwszy pojechaÅ‚em do Stadniny
Koni Pruchna, aby spÄ™dziÄ‡ tam letnie wakacje. Oficjalna nazwa brzmiaÅ‚a wówczas
&bdquo;Pruchna&rdquo;, choÄ‡ sama stadnina mieÅ›ciÅ‚a siÄ™ w Ochabach, szeÅ›Ä‡ kilometrów
przed Skoczowem, przy trasie z Katowic. W Pruchnej byÅ‚a siedziba dyrekcji przedsiÄ™biorstwa
rolnego, któremu podlegaÅ‚o poza stadninÄ… kilka innych gospodarstw. Zauroczony juÅ¼
wczeÅ›niej koÅ„mi, po tych pierwszych wakacjach &bdquo;wsiÄ…kÅ‚em&rdquo; w nie juÅ¼ na
caÅ‚ego. PrzeszedÅ‚em wówczas porzÄ…dnÄ… szkoÅ‚Ä™ nauki jazdy konnej pod okiem Jana 
CzuÅ¼a i przez kilka kolejnych wakacji wracaÅ‚em do Ochabów juÅ¼ na caÅ‚e dwa miesiÄ…ce.
PracowaÅ‚em jako masztalerz i jeÅºdziÅ‚em konno ile siÄ™ daÅ‚o na róÅ¼nych koniach. Nawet na
ogierach czoÅ‚owych. Pierwszy pobyt w Ochabach, pod opiekÄ… starszego brata, miaÅ‚ miejsce
bodajÅ¼e w 1969 roku. W kaÅ¼dym razie pamiÄ™tam, Å¼e wówczas kierownikiem stadniny byÅ‚
jeszcze Zygmunt KwarczyÅ„ski. W nastÄ™pnym roku hodowlÄ… koni angloarabskich
francuskiego pochodzenia, bo te hodowano w Ochabach, kierowaÅ‚ juÅ¼ Leszek StrzaÅ‚kowski. I
jego spotykaÅ‚em przez kilka kolejnych lat, dopóki tam przyjeÅ¼dÅ¼aÅ‚em na wakacje.Nie znaÅ‚em
go wówczas zbyt dobrze. Ja byÅ‚em kilkunastoletnim chÅ‚opakiem, a on dojrzaÅ‚ym
mÄ™Å¼czyznÄ…, ja sezonowym masztalerzem, a on kierownikiem stadniny. Ale kilka rzeczy
pamiÄ™tam. Po pierwsze, rzucaÅ‚o siÄ™ w oczy, jak wielkÄ… wagÄ™ przywiÄ…zuje Pan Leszek
do udziaÅ‚u ochabskich koni w wyÅ›cigach konnych. CzÄ™sto jeÅºdziÅ‚ na tor wyÅ›cigowy na
wrocÅ‚awskich Partynicach, bo tam wówczas Å›cigaÅ‚y siÄ™ konie póÅ‚krwi. I wracaÅ‚
rozpromieniony, bo angloaraby ochabskie biegaÅ‚y bardzo dobrze. MoÅ¼na powiedzieÄ‡, Å¼e
wrÄ™cz dominowaÅ‚y. AÅ¼ po dwadzieÅ›cia kilka koni z kaÅ¼dego rocznika trafiaÅ‚o na tor. A
Derby póÅ‚krwi wygrywaÅ‚y prawie rok po roku. Z tamtych czasów pamiÄ™tam takie nazwy
derbistów bÄ…dÅº derbistek, jak: Valisella, Detto, Limba, Draga, Dempo, Vendetta, czy Darling.
Niektóre z tych koni znaÅ‚em, ale nie z toru, a jak juÅ¼ byÅ‚y ponownie w stadninie. Dla mnie,
marzÄ…cego o sukcesach jeÅºdzieckich w skokach czy WKKW, waÅ¼niejsze byÅ‚y wyniki
ochabskich koni na parkurach czy krosach. A te byÅ‚y przecieÅ¼ niemaÅ‚e. PamiÄ™tam, jak siÄ™
ekscytowaÅ‚em, Å¼e mogÄ™ jeÅºdziÄ‡ na Roncevalu, który byÅ‚ wówczas ogierem czoÅ‚owym w
Ochabach. Na tym Roncevalu, na którym sukcesy na zagranicznych hipodromach odnosiÅ‚ Jan
Kowalczyk. Dla mnie waÅ¼niejszy od wszystkich derbistów byÅ‚ na przykÅ‚ad Skok, na którym 
Zbigniew Ciesielski zajÄ…Å‚ 5. miejsce na mistrzostwach Europy w Moskwie. Tych pamiÄ™tnych
mistrzostwach starego kontynentu wygranych przez Mariana Babireckiego na Volcie. MaÅ‚o kto
wie, czy pamiÄ™ta, Å¼e na tychÅ¼e samych ME startowaÅ‚ Jan Kowalczyk na ochabskiej hodowli
klaczy Elba (ale nie ukoÅ„czyÅ‚). I Skoka, i ElbÄ™ pamiÄ™tam z warszawskiej Legii, bo na ulicÄ™

https://hipologika.pl 24.06.2025, 7:03:19 - 1

https://hipologika.pl
mailto:webmaster@hipologika.pl


KozielskÄ… trafiÅ‚em po pierwszych wakacjach w Ochabach do szkóÅ‚ki prowadzonej prze kapitana
Ludwika Pyrowicza z listem polecajÄ…cym od Jana CzuÅ¼a. Nawiasem mówiÄ…c na nieduÅ¼ej 
Elbie Ä‡wiczyliÅ›my woltyÅ¼erkÄ™. Z ochabskich koni Jan Kowalczyk rozsÅ‚awiaÅ‚ potem jeszcze
takie konie, jak Intelekt czy Darlet. Na tym ostatnim zdobyÅ‚ trzy z piÄ™tnastu tytuÅ‚ów mistrza
Polski. A Darleta pamiÄ™tam z Ochabów, jak po powrocie z toru wyÅ›cigowego zostaÅ‚
przydzielony CzesÅ‚awowi Kidoniowi (syn koniuszego) i szybko siÄ™ okazaÅ‚o, Å¼e ten
charakterystyczny koÅ„ ze przekrzywionÄ… gÅ‚owÄ… ma talent do skoków.PamiÄ™tam z Ochabów
mÅ‚odego Dariusza. Jako dwuipóÅ‚letni, duÅ¼y jak na tamte lata (chyba 168 albo 169 cm) sprawiaÅ‚
kÅ‚opot, bo przeskakiwaÅ‚ ogrodzenia i wpadaÅ‚ na pastwisko klaczy. PrzestaÅ‚ wiÄ™c byÄ‡
wypuszczany na pastwisko z innymi ogierkami. ZostaÅ‚ zajeÅ¼dÅ¼ony i wdraÅ¼any do jazdy
sportowej. Potem, po ZakÅ‚adzie Treningowym, trafiÅ‚ do jeÅºdÅºców kadry WKKW. Leszka
StrzaÅ‚kowskiego bardziej ekscytowaÅ‚y sukcesy hodowanych przez niego angloarabów na torze
wyÅ›cigowym niÅ¼ wyniki sekcji jeÅºdzieckiej dziaÅ‚ajÄ…cej przy stadninie. Na jeÅ¼dÅ¼Ä…cych w
tej sekcji zawodników, a byli to mÅ‚odzi masztalerze, czÄ™sto synowie starszych pracowników, np.
koniuszego czy podkoniuszych, mówiÅ‚ z przekÄ…sem &bdquo;steinkrausy&rdquo; (sÅ‚ynny
amerykaÅ„ski skoczek William Steinkraus, zdobywca zÅ‚otego medalu w skokach na IO w Meksyku
1968 na koniu Snowbound). Ale sam potrafiÅ‚ jeÅºdziÄ‡ konno w siodle sportowym. Mam w oczach
taki obrazek, jak pan Leszek na ogierze Dempo (derbista, syn derbisty xx Hippiasza) prowadzonym
na czarnej wodzy zmieniaÅ‚ nogÄ™  w galopie co cztery foulee z przejÅ›ciem do stÄ™pa. PokazaÅ‚,
Å¼e moÅ¼na w peÅ‚ni panowaÄ‡ nad bÄ…dÅº co bÄ…dÅº peÅ‚nym temperamentu ogierem (
Dempo trochÄ™ kryÅ‚ w Ochabach). TrochÄ™ to kontrastowaÅ‚o z jazdÄ… na hura niektórych
ochabskich &bdquo;steinkrausów&rdquo;. Dopiero po latach zrozumiaÅ‚em skÄ…d ten wyÅ›cigowy
&bdquo;przechyÅ‚&rdquo; u hodowcy koni póÅ‚krwi, których gÅ‚ównym przeznaczeniem miaÅ‚ byÄ‡
sport jeÅºdziecki. WczeÅ›niej niewiele wiedziaÅ‚em o tym, Å¼e Leszek StrzaÅ‚kowski byÅ‚ przez
kilka lat jeÅºdÅºcem specjalizujÄ…cym siÄ™ w wyÅ›cigach przeszkodowych. ByÅ‚o to po
ukoÅ„czeniu przez niego Zootechniki, kiedy podjÄ…Å‚ pracÄ™ w dziale tzw. Selekcji w instytucji o
nazwie PaÅ„stwowe Tory WyÅ›cigów Konnych (PTWK). A pracÄ™ tÄ™ (i na SÅ‚uÅ¼ewcu, i na
Partynicach; 1955-1959) Å‚Ä…czyÅ‚ ze startami w gonitwach przeszkodowych. Startów tych byÅ‚o
okoÅ‚o 100, z czego 40 wygraÅ‚. ÅšcigaÅ‚ siÄ™ nawet na torze w Pardubicach, ale zaszczytu startu
w Wielkiej Pardubickiej nie dostÄ…piÅ‚. ÅšcigaÅ‚ siÄ™ tam m. in. w 1956 roku, kiedy Marian
Babirecki na Baraczu zajÄ…Å‚ 2. miejsce w Wielkiej Pardubickiej. Potem nastÄ…piÅ‚ dÅ‚ugi okres
pracy w paÅ„stwowych stadninach koni póÅ‚krwi. ByÅ‚y to nie tylko Ochaby (w dwóch nawrotach),
ale takÅ¼e Udórz, Walewice oraz Stubno &ndash; takÅ¼e w dwóch nawrotach. Za tym drugim
(1982-2006) jego miÅ‚oÅ›Ä‡ do wyÅ›cigów konnych oraz do koni wyÅ›cigowych mogÅ‚a
rozkwitnÄ…Ä‡ w peÅ‚ni, kiedy doszÅ‚o do reorganizacji w tej stadninie. Konie póÅ‚krwi zostaÅ‚y
przesuniÄ™te do Kalnikowa, a w samym Stubnie utworzona zostaÅ‚a nowa, kolejna w Polsce
stadnina folblutów. Pierwsze Åºrebaki peÅ‚nej krwi urodziÅ‚y siÄ™ tam w 1988 roku, a pierwszy
stubieÅ„ski rocznik pojawiÅ‚ siÄ™ na torze wyÅ›cigowym w 1990 roku. I niebawem rozpoczÄ™Å‚a
siÄ™ dekada sukcesów koni wyhodowanych przez Leszka StrzaÅ‚kowskiego. Pierwsze Derby dla
Stubna wywalczyÅ‚ w 1992 roku Barbakan (Czubaryk &ndash; Bandera po Mehari), ale nie w
Polsce, a w CzechosÅ‚owacji (ostatnie Derby w CzechosÅ‚owacji, bo w 1993 roku kraj ten rozpadÅ‚
siÄ™ na Czechy i SÅ‚owacjÄ™). Barbakan dobrze potem biegaÅ‚ w gonitwach przeszkodowych,
wygraÅ‚ m.in. NagrodÄ™ Å•aby (Cena Labe) w Pardubicach.Rok póÅºniej Derby na SÅ‚uÅ¼ewcu
wygraÅ‚ Durand (Juror &ndash; Dunkierka po Pyjama Hunt). Do zwyciÄ™stwa poprowadziÅ‚ go
wówczas maÅ‚o znany dÅ¼okej MirosÅ‚aw Pilich, a przygotowaÅ‚a trener Dorota KaÅ‚uba. I to z
jej nazwiskiem (i pracÄ… trenerskÄ…) zwiÄ…zane sÄ… kolejne spektakularne wygrane koni ze
Stubna. W 1994 roku Derby wygraÅ‚ Limak (Dixieland &ndash; Limeira po Beauvallon) pod 
BolesÅ‚awem Mazurkiem. Trzy lata póÅºniej triumfowaÅ‚ siwy Mustafa (Winds of Light &ndash;
Muscari po Euro Star) pod nieodÅ¼aÅ‚owanym Tomaszem Dulem.Nie sposób wymieniÄ‡
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wszystkich wyróÅ¼niajÄ…cych siÄ™ na torze koni ze Stubna. Ale klaczy Daxi (Dixieland &ndash;
Da Passa po Parysów) nie moÅ¼na pominÄ…Ä‡. WygraÅ‚a Oaks w 1994 roku. Dwa lata póÅºniej w
tej najwaÅ¼niejszej gonitwie dla klaczy triumfowaÅ‚a jej póÅ‚siostra (po Revlon Boy) &ndash; 
Daghara. ByÅ‚a teÅ¼ druga w Wielkiej Warszawskiej.Daxi okazaÅ‚a siÄ™ teÅ¼ Å›wietnÄ…
matkÄ…. Jej syn Da Xian (po Who Knows) okazaÅ‚ siÄ™ wyÅ›mienitym sprinterem (7 gonitw
imiennych), a inny syn - Dalfors (po Enjoy Plan) wygraÅ‚ Grand National Steeplechase w
Sztokholmie.I pozostaÅ„my przy tego typu gonitwach. Cieszymir (Enjoy Plan &ndash; Cieniawa po 
Beauvallon) dwukrotnie triumfowaÅ‚ w Nagrodzie Å•aby, a w Wielkiej Pardubickiej zajÄ…Å‚ 3.
miejsce. Duce (Enjoy Plan &ndash; Dunava po Dixieland) dwukrotnie triumfowaÅ‚ w innej
pardubickiej gonitwie &ndash; Nagrodzie Paramo. Jak to byÅ‚o moÅ¼liwe, Å¼e w tak krótkim czasie
nowopowstaÅ‚a stadnina zaczÄ™Å‚a dostarczaÄ‡ tak wartoÅ›ciowe konie wyÅ›cigowe? Kiedy
pewnego razu zadaÅ‚em to pytanie Leszkowi StrzaÅ‚kowskiemu, odpowiedziaÅ‚ &ndash; to za
sprawÄ… specjalnego kamienia. Jakiego kamienia &ndash; zdziwiÅ‚em siÄ™? Pan Leszek
wyjaÅ›niÅ‚, Å¼e w stajni ma duÅ¼y kamieÅ„, na którym siada w porze karmienia koni. Innymi
sÅ‚owy &ndash; po prostu kontrolowaÅ‚ pracowników, czym i jak karmiÄ… konie. OczywiÅ›cie
odpowiednie Å¼ywienie jest bardzo waÅ¼ne, zwÅ‚aszcza u mÅ‚odych koni poczÄ…wszy od
Åºrebaka aÅ¼ do odejÅ›cia na tor wÅ‚Ä…cznie. Wiadomo &ndash; folbluty to rasa szybko
dojrzewajÄ…ca. Ale w tej odpowiedzi byÅ‚o sporo kokieterii, czy krygowania siÄ™. Te sukcesy nie
byÅ‚yby moÅ¼liwe bez wielkiego zaangaÅ¼owania w wielu innych obszarach oraz bez
hodowlanego nosa. Czyli talentu do wybierania klaczy do stubieÅ„skiego stada oraz talentu do
dobierania ogierów do tychÅ¼e klaczy. PrzecieÅ¼ wiadomo, Å¼e inne stadniny paÅ„stwowe,
skÄ…d pochodziÅ‚y klacze-zaÅ‚oÅ¼ycielki w Stubnie, nie sprzedawaÅ‚y swych najlepszych okazów.
Te mniej cenne, czy mniej cenione, które wybieraÅ‚ Pan Leszek, okazaÅ‚y siÄ™ pod jego kuratelÄ…
bardzo cenne w Stubnie. Niestety, dekada sukcesów siÄ™ skoÅ„czyÅ‚a. A powodem byÅ‚a
prywatyzacja stadniny (2003). Nowi, prywatni wÅ‚aÅ›ciciele nie mieli &ndash; jak siÄ™ okazaÅ‚o
&ndash; pomysÅ‚u na kontynuacjÄ™ dobrej passy. ZaczÄ™Å‚a siÄ™ równia pochyÅ‚a i stadnina
praktycznie przestaÅ‚a istnieÄ‡ w 2006 roku. Niestety, wszystko to na oczach tego, który tÄ™
stadninÄ™ stworzyÅ‚ i tchnÄ…Å‚ w jej Å¼ycie tyle pozytywnej energii. DaÅ‚ jej tyle sukcesów.  W
ostatnim czasie poÅ¼egnaliÅ›my innych hodowców, którzy zapisali piÄ™kne karty w paÅ„stwowych
stadninach - MichaÅ‚a Maciejewskiego i UrszulÄ™ BiaÅ‚obok. Teraz Å¼egnamy Leszka
StrzaÅ‚kowskiego. To sÄ… smutne akcenty nieuchronnego zmierzchu paÅ„stwowej hodowli koni.
Tamte czasy stajÄ… siÄ™ historiÄ….Marek Szewczyk       
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